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تیـم فوتبـال اسـتقلال در حالـی خـود را مهیـای حضـور در نیم فصـل دوم 
رقابت های لیگ برتر و البته مسابقات جام حذفی می کند که به موازات این 
، مسـئولان باشـگاه به منظور صدور مجوز حرفه ای این باشـگاه همچنان  امر
در تلاش هستند تا اتفاقاتی را رقم بزنند که استقلالی ها با کسب جواز حضور 
در رقابت هـای آسـیایی در فصـل بعـدی، بـرای سـومین سـال پیاپـی از حضـور 
در ایـن رقابت هـا محـروم نشـوند. بـا توجـه بـه تجربـه تلـخ دو دوره گذشـته هـر 
خبـر منفـی نسـبت بـه وضعیـت مجـوز حرفـه ای ایـن باشـگاه، ایـن تـرس را در 
دل اسـتقلال و هوادارانـش ایجـاد می کنـد کـه مبـادا دوبـاره اتفاقاتـی کـه باعـث 
حـذف آنهـا از آسـیا شـد یـک بـار دیگـر تکـرار شـود و در ایـن صـورت حتـی در 
پی کسب عنوان قهرمانی، باز هم این تیم از حضور در بالاترین سطح رقابت 

در قـاره کهـن محـروم شـود. 
البته این توضیح را در گذشته دادیم که این بار اهمال کاری و تکرار اشتباهات 
گذشته می تواند تبعاتی کشنده را برای این باشگاه در پی داشته باشد؛ چرا که 
طبق قوانین کنفدراســـیون فوتبال آســـیا در صورتی که باشگاهی به مدت سه 
فصل متوالی نتواند مجوز حرفه ای را کسب کند به یک دسته پایین تر سقوط 
می کنـــد و ایـــن امر می تواند تبعات به مراتب بدتری را هم نســـبت به نرفتن به 
آسیا برای باشگاه پرهوادار و با سابقه استقلال در پی داشته باشد. البته این 
توضیـــح را هـــم به نقل از مصطفی زارعی، رئیس کمیته صدور مجوز حرفه ای 
باشـــگاه ها دادیم که تیم هایی که موفق نشـــوند برای ســـه ســـال پیاپی مجوز 
یافت کنند با جرایم مختلفی مواجه می شوند که سقوط به یک  حرفه ای را در
دســـته پایین تر یکی از این جرایم و ســـنگین ترین آنها خواهد بود و این دیگر 
بســـته به نظر کمیته انضباطی فدراســـیون فوتبال دارد که آنها براساس قوانین 

کار در نظر بگیرند.  AFC چه حکمی را برای تنبیه تیم خطا

 مرحله اول و بارگذاری ۲۰۰ صفحه در سامانه
بـــه ماننـــد ادوار قبلـــی بـــرای صدور مجوز حرفه ای باشـــگاه های آســـیایی، 5 
ی مدارک این باشـــگاه ها در موارد مختلف از  مرحلـــه زمانبنـــدی برای بارگذار
سوی کنفدراسیون آسیا تعریف شده است؛ با این توضیح که این زمانبندی 
ی رقابت های لیگ قهرمانان آســـیا با  با توجه به تغییرات زمان و فصل برگزار
تغییراتی مواجه شـــده اســـت. بر همین اساس و در مرحله اول باشگاه ها باید 
مدارک پرســـنلی )از کارمندان باشـــگاه گرفته تا کادرفنی( خود را در ســـامانه 

ی کنند.  مربوطه بارگذار
بر همین اساس باشگاه ها این فرصت را داشتند تا 19 دی ماه گذشته مدارک 
ی کنند؛ این در حالی اســـت که شـــنیده های  خـــود در ایـــن زمینـــه را بارگذار
کی از آن است که استقلالی ها به این منظور حدود  خبرنگار »فرهیختگان« حا
200 صفحه در 18 بخش را بارگذاری کرده اند تا این مرحله را سپری کرده باشند. 

 تمرکز روی تدوین برنامه توسعه جوانان 
یــخ  کادمی هــای خــود را تــا تار درمرحلــه دوم باشــگاه ها بایــد مــدارک مرتبــط بــه آ
ی کننــد.  30 بهمــن مــاه امســال در ســامانه تعریف شــده از ســوی AFC  بارگــذار

در ایــن مرحلــه تمــام اقدامــات ورزشــی کــه مرتبــط بــا تیم هــای بزرگســالان و 
کادمــی باشــگاه هســتند در کنــار مســائل پزشــکی مــورد توجــه قــرار گرفتــه  آ
ی شــوند. در ایــن بخــش مهم تریــن  و بایــد مــدارک در ایــن خصــوص بارگــذار

ی آن متمرکز شــده به تدوین برنامه توســعه جوانان  موضوعی که باشــگاه بر رو
مربــوط می شــود و تلاش هــا بــرای رســاندن ایــن طــرح بــه ددلایــن ارائه شــده 
ادامــه دارد. نکتــه قابــل توجــه اینکــه ســعی شــده اســت تــا ایــن برنامــه بــر اســاس 

واقعیت هایــی کــه وجــود دارد نوشــته شــود، چرا کــه در ســالیان گذشــته ایــن 
برنامــه بــر اســاس طرح هایــی فراتــر از انتظــار و زیرســاخت های فوتبــال ایــران 
نوشــته شــده، امــا هیــچ گاه قابلیــت اجرایــی و عملیاتــی پیــدا نکــرده؛ امــا 
حــالا قــرار اســت برحســب واقعیــات موجــود ایــن طــرح نوشــته شــود تــا قابلیــت 

ی را هــم داشــته باشــد.  بهره بــردار
نکته قابل توجه اینکه در این خصوص شنیده می شود به طور مثال باشگاه 
پرســـپولیس ســـال گذشـــته در مســـیر صدور مجوز حرفه ای خود در مبحث 
یدئویی رقابت های خود را مطرح کرده  برنامه توســـعه جوانان، موضوع آنالیز و
که در عمل این امر اتفاق نیفتاده و در بازدید ناظران و ممیزان AFC به منظور 
ی شده، به عدم تحقق این موضوع  راستی آزمایی مدارک و مستندات بارگذار
نیز از ســـوی این ناظران اشـــاره می شـــود و در نهایت باعث می شـــود تا نسبت 
به این امر یک نمره منفی در کارنامه مجوز حرفه ای این باشگاه لحاظ شود. 
در مرحله دوم و در حوزه ورزشی باید یک سری کلاس های آموزشی نیز در دستور 
کار قرار بگیرد که به همین منظور قرار است این کلاس ها از امروز در باشگاه 
آغاز شـــود. بر همین اســـاس و طبق برنامه امروز کلاس های کنترل دوپینگ و 
ی و قوانین  اورژانس های پزشـــکی برگزار می شـــود. پنجشنبه کلاس های داور
ی در  ی برگزار خواهد شـــد و روز یکشـــنبه آینده نیز کلاس های یکسان ساز باز

... خواهد بود، انجام می شود.  ورزش که شامل قوانین ورزشی و

 استقلالی ها در انتظار قرارداد ۲ساله با ورزشگاه آزادی
در مرحله بعدی باشگاه ها باید زیرساخت های خود از جمله ورزشگاه های 
ی رقابت های خود را مشخص کنند. به همین منظور تا 15 اسفند  محل برگزار

ی شوند.  امسال باید مدارک مربوطه در این زمینه بارگذار
همانطور که پیش از این اشاره کردیم استقلال این بار ورزشگاه آزادی را برخلاف 
دوره قبلـــی بـــرای رقابت های خود انتخاب کـــرده و از آنجایی که بین مراحل 
دوم و ســـوم فاصله کمی باقی می ماند، از حالا به موازات تامین مدارک برای 
مرحله دوم، کارهای مرتبط با زیرساخت های باشگاه نیز در حال انجام است. 
دراین خصوص شـــنیده می شـــود برای این مرحله هم ســـد خاصی در مقابل 
باشگاه استقلال قرار ندارد چرا که بیشتر داکیومنت ها باید توسط خود مسئولان 
ورزشـــگاه آزادی ارائه شـــود و در این زمینه تنها مورد باقی مانده به قرارداد بین 
ورزشـــگاه و باشـــگاه استقلال مربوط می شـــود که استقلالی ها در حال انجام 

امور به منظور عقد قراردادی دوساله با آزادی هستند. 
در خصـــوص ســـایر مســـائل مانند مباحـــث مالکیتی و مـــدارک مالی، به جز 
مشـــخص شـــدن وضعیت مالیاتی باشـــگاه و حل و فصل مشکل موجود که 
حتی منجر به بســـته شـــدن حساب بانکی باشـــگاه نیز شده بود، سایر موارد 
دیگر در وضعیت مشابه قبلی قرار داشته و تحول خاصی در آن فعلا صورت 
نگرفته اســـت. در این زمینه شنیده می شود درخصوص مشکلات مالکیتی 
طی چند روز اخیر خطیر جلسات متعددی را برگزار کرده و همچنین درباره 
، استقلالی ها احتمالا فقط با  مسائل مالی و درگیری با پرونده های خارجی نیز
کلارای پرتغال مواجه بودند و خطر دیگری این باشگاه را تهدید  پرونده سانتا
نخواهـــد کـــرد. البتـــه پیش از این به این موضوع اشـــاره کردیم که حل و فصل 
مباحث مالکیتی از دست باشگاه و چه بسا حتی از اراده فدراسیون فوتبال 
نیـــز خارج بوده و ســـایر نهادهای ذی ربـــط باید در این زمینه تصمیمات لازم 

را تا قبل از ددلاین AFC در زمانبندی موجود گرفته و آن را اجرایی کنند. 

گزارش »فرهیختگان« از آخرین وضعیت مجوز حرفه ای باشگاه استقلال

مدارکپرسنلیبارگذاریشد،قراردادباورزشگاهآزادیبهزودی
تدوین برنامه توسعه جوانان در دستور کار 

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

چرا پنجره آبی ها باز نشد؟ 
دستور فوری برای حل مشکل نقل و انتقالاتی استقلال

با بسته شدن پنجره نقل و انتقالاتی باشگاه استقلال، موضوع تقویت این تیم برای نیم فصل دوم رقابت های لیگ برتر تا به امروز در هاله ای از ابهام قرار 
گرفته است و حتی برخی گمانه زنی ها نیز از بسته ماندن پنجره زمستانی استقلال تا پایان این پنجره حکایت می کنند.  با همه این تفاسیر با تمام شایعاتی 
که درباره پنجره آبی ها شنیده می شود، همچنان در سامانه ای که فیفا به منظور شفاف سازی وضعیت تیم ها راه اندازی کرده این تیم از نقل و انتقالات 
محروم است.  پیش از این از قول یکی از مدیران استقلال به این موضوع اشاره کردیم که چون سامانه فیفا روزهای دوشنبه آپدیت می شود و البته از آنجایی 
که پول دستیاران ساپینتو در همان زمان که رای فیفا صادر شد، پرداخت شده است، این احتمال وجود دارد که دوشنبه آینده استقلال از این وضعیت 
خلاصی پیدا کرده و پنجره اش باز شود اما این امر محقق نشده و پنجره این باشگاه برای دومین هفته پیاپی همچنان بسته باقی ماند.  در این مورد شنیده 
می شود باوجود آنکه باشگاه استقلال قبل از سال میلادی جدید، بدهی دستیاران ساپینتو را پرداخت کرده اما ناهماهنگی مدیر روابط بین الملل با معاون 
حقوقی باشگاه باعث شد رفع مسدودی از پنجره استقلال طولانی شود. شنیده می شود این موضوع نگرانی مدیران این باشگاه را در پی داشته و به تازگی 
درخواستی مبنی بر پیگیری اداری جهت رفع این مشکل به صورت روزانه و فوری در دستور کار کمیته های ذی ربط در باشگاه استقلال قرار گرفته است.

در یـــک اتفـــاق ناگهانـــی و در حالی که همه چیز در ظاهر خوب پیش می رفت، 
سعید دقیقی با یک استعفای غیر منتظره تیم شمس آذر را در اردوی ترکیه ترک 
کرد. نکته ای که در چنین شرایطی بیش از پیش به چشم می آید این است که اگر 
دقیقی قصد جدایی از این تیم را داشت، چرا به اردو رفت و چرا از آنجا تصمیم به 
بازگشت گرفت؟ این مهم نشان می دهد دقیقی همان طور که چندی پیش با ما 
مصاحبه کرد قصد داشت با قزوینی ها به کارش ادامه دهد و هر اتفاقی که باعث 
این جدایی شد در مدت زمانی که او به همراه تیم در ترکیه بود، رخ داده است. 

 پاسخ متقابل به استعفا ختم شد
در حالی که همه هواداران و دوستداران تیم شمس آذر هنوز در شوک استعفای 
دقیقـــی بودنـــد، خبـــر رســـید که این مربی با تیـــم مس به توافق رســـیده و در واقع 
پیشـــنهادی که از این باشـــگاه دریافت کرد باعث شـــد تا از شـــمس آذر استعفا 
دهد. هنوز دقایق زیادی از این خبر نگذشته بود که هواداران نسبت به دقیقی 
موضع گرفته و اقدام او را نوعی بی توجهی به دوســـتداران این تیم و هوادارانش 
دانستند، اما به فاصله چند ساعت خبر دیگری باز هم موضع گیری ها را تغییر 
یار زارع بود. زارع همان کسی است که  داد و آن مذاکره باشگاه شمس آذر با ماز
در ابتدای فصل هم به دنبال همکاری با او بودند اما میسر نشد. گویا مذاکرات 
یار زارع باعث ناراحتی سعید دقیقی شده و او  پنهانی باشگاه شمس آذر با ماز
تصمیم به استعفا گرفته است. از طرفی برخی شنیده ها حکایت از آن دارد سعید 
دقیقی از تیم مس پیشـــنهاد داشـــت، اما برای جدایی از شـــمس آذر مردد بود. از 
سوی دیگر باشگاه شمس آذر نیز از اینکه سرمربی تیم شان مذاکراتی غیر رسمی 
با باشگاه رقیب انجام داده، ناراحت شدند و به همین دلیل درصدد جبران برآمد 
و با زارع مذاکره  کرد. در نتیجه دقیقی از اقدام باشگاه ناراحت شد و تصمیم خود 

را برای جدایی قطعی کرد و استعفا داد. 

 دقیقی به دنبال فرصت ها
از طرفی شنیدیم اتفاقی که در حال حاضر برای شمس آذر افتاد مربوط به روزهای 
اخیر نیست و از پیش از شروع فصل وجود داشته است. گویا در اردوی ترکیه، 
مس رفســـنجان که در حال یافتن مربی اســـت در کنار نام هایی چون رحمتی و 
منصوریان مذاکراتی را هم به شکل غیر رسمی با سعید دقیقی انجام داده است. 
از طرفی چون دقیقی نتایج خوبی در نیم فصل اول گرفت از ابتدای فصل تاکنون 
چندین بار با پیشنهادهای دیگر تیم ها مواجه شده بود. در نتیجه در نیم فصل 
مسابقات و حالا که شرایط برای او به بهترین شکل پیش می رود تصمیم گرفت 
تـــا شـــمس آذر را در اوج تـــرک کند و شـــانس خـــود را در تیم دیگری امتحان کند. 

در واقع همان طور که او در متن استعفا به خود حق می دهد به عنوان یک مربی 
جوان نیم نگاهی به عرصه فعالیتی بیندازد که امکان عبور از اعتبار و رسیدن 

به افتخار در آن فراهم باشد، هیچ بعید نیست که به دنبال بلندپروازی برود. 

 فرار از ناکامی احتمالی
از دید یک فرد نزدیک به باشـــگاه، هدف دقیقی از جدایی در واقع پول نیســـت 
و  او نیـــز بـــه متن اســـتعفای دقیقـــی در فضای مجازی اشـــاره می کنند و بر این 
باور است که مس شرایط خوبی ندارد و در شش بازی اخیر یک امتیاز گرفته، 
در نتیجه دقیقی با پیوستن به این تیم یا تیم هایی همچون او می تواند با تغییر 
شرایط و یکی دو پله تغییر ادعا کند شرایط تیم جدید را با حضورش تغییر داده 
وگرنه چرا باید تیمی را که با این شرایط ارزی اردوی خوبی در ترکیه تدارک دیده 

است، رها کند و به تهران برگردد. 
ایـــن ادعـــا چیزی نیســـت که بـــرای اولین بـــار در فوتبال رخ داده باشـــد، بلکه در 
سال های اخیر بارها دیده ایم که مربیان مختلف در موقعیت های متفاوت چنین 
تصمیماتی گرفتند و با قربانی کردن تیم قبلی موقعیت خود را بهبود بخشیدند. 
مثل برانکو که پرسپولیس را قهرمان کرد و از ترس عدم تکرار قهرمانی از این تیم 
جدا شد تا مثل حالا شانس بازگشت دوباره به این تیم را برای خود باقی بگذارد 
یا فرهاد مجیدی که از ترس اینکه نتواند قهرمانی بدون باخت خود را تکرار کند، 
اســـتقلال را ترک کرد تا همیشـــه آن مربی ای که بدون باخت اســـتقلال را قهرمان 
کرد در اذهان هواداران باقی بماند و همیشه به او به عنوان یک منجی نگاه کند. 

کره  کرد ع مذا  شمس آذر با زار
یـــار زارع نیـــز می تواند دلیل  کـــره مدیـــران باشـــگاه شـــمس آذر با ماز  شـــایعه مذا
قانع کننده ای برای اســـتعفا باشـــد. در غیر این صورت چرا در حالی که در ترکیه 
مشغول آماده سازی است تصمیم به جدایی می گیرد. گلایه او این است که چرا 
مدیران باشگاه به جای اعتماد به او و تحسینش در حال مذاکره با گزینه دیگری 
هستند. در  نتیجه او به خود اجازه می دهد این تیم را ترک کرده و شانس خود را 

در جای دیگری امتحان کند. 
یار همیشه موضوع مورد بحث بین مربی و مدیرعامل باشگاه  به نظر می رسد ماز
شـــمس آذر بوده اســـت. گویا زارع از دوســـتان صمیمی و نزدیک شهاب زندی، 
مدیرعامل باشـــگاه شـــمس آذر قزوین اســـت و دقیقا به همین دلیل در ابتدای 
فصل جزء گزینه های مربیگری این تیم بود. شاید رفاقت این دو و ملاقات های 
مکرری که با هم دارند درنهایت باعث شده تا دقیقی سایه زارع را همواره بالای 
سر خود احساس کند و به همین دلیل از کوره در رفته و تصمیم به استعفا گرفت. 
یار زارع صورت گرفته باشد این واقعیت وجود دارد  در واقع اگر مذاکره ای هم با ماز
موقعیتی که سعید دقیقی در تیم شمس آذر دارد، به زندی اجازه نمی دهد او را 
از کار برکنار کرده و دوست خود را جایگزین وی کند، اما دقیقی جایگاه خود را 

با توجه به این رفاقت همواره متزلزل می بیند. 

 قهر و آشتی های باورنکردنی
به نظر می رسد این جدایی و استعفا بیشتر یک سوء تفاهم است، 

هیچ کس نمی داند که در ابتدا سعید دقیقی از مراودات شهاب 
زندی و مازیار ناراحت شد و تصمیم به جدایی گرفت یا شهاب 

زندی از مذاکرات غیر رسمی مس با سرمربی تیمش گلایه گله کرده 
و باب مذاکره با رفیق قدیمی را باز کرد و به فکر جانشین افتاد. از 
این رو تصمیم عجولانه دقیقی درخصوص استعفا این کلاف را 

سردرگم تر کرد. در حالی که  کفه ترازو به نفعش سنگین بود و می توانست 
با تیم به تهران برگردد و طی مذاکراتی در این خصوص تصمیم بگیرد. 

یک فرد نزدیک به باشگاه مدعی است دقیقی وقتی با پیشنهاد مس مواجه 
شد، این موضوع را به اطلاع شهاب زندی رساند و آنها طی توافق با یکدیگر تصمیم 
به این جدایی گرفتند. به شرطی که این مربی پولی را نیز از باشگاه مس درخصوص 
این جدایی با عنوان رضایتنامه گرفته و به باشـــگاه شـــمس آذر بدهد. از این رو 
دقیقی می تواند با دریافت مبلغی از رضایتنامه اش جدا شود. طبیعی است که 
زندی نمی تواند به راحتی سعید دقیقی را اخراج کند و این مربی اگر اخراج نشود 
تنهـــا در صـــورت توافق می تواند به تیم دیگری برود. از این رو خیلی هم نباید این 
جدایی را غیر منتظره دانست؛ چراکه بیشتر به یک توافق شباهت دارد. از سوی 
دیگر تجربه نشان می دهد زمانی که سعید دقیقی روی نیمکت تیمی دیگر ازجمله 
مس ننشست نباید این جدایی را باور کرد. از این رو تا آخرین لحظه همچنان 
سعید دقیقی تنها گزینه مربیگری تیم شمس آذر برای فصل آینده است، اما اگر 
یک درصد این همکاری ادامه پیدا نکرد و دو طرف به جدایی توافق کردند دو 

گزینه اصلی این تیم مازیار زارع و سپس مهدی رحمتی است. 
جالب اســـت بدانید که مربیان زیادی از کانال های مختلف خود را به باشـــگاه 
لینک کردند و حتی آفرهای جذابی را به باشـــگاه ارائه دادند. در نتیجه ممکن 
است به این دو گزینه اصلی نفرات جدیدی نیز اضافه شوند. در این بین برخی 
مربیان که به هر طریقی نتوانستند خود را به باشگاه نزدیک کنند اما تمایل دارند 
از این جریان به نفع خود اســـتفاده کنند، نام خود را بدون هیچ ســـند و مدرکی 
مطرح کرده در حالی که باشگاه اصلا تمایلی به آنها ندارد خود را به عنوان گزینه 

احتمالی شمس آذر معرفی می کنند. 
به این ترتیب شـــاید نباید خیلی منتظر اتفاق تازه ای طی یکی دو روز اخیر در 
تیم شمس آذر بود. با توجه به اینکه این تیم اخیرا در اردو بازی تدارکاتی انجام 
داده و دیروز ریکاوری کرد، غیبت دقیقی ضربه  ای به این اردو نمی زند و آنها فردا 
)پنجشنبه( به تهران برمی گردند. به اعتقاد مدیران این باشگاه تیم دچار بحران 
نشـــده اســـت و آنها فرصت کافی برای سروســـامان دادن به این وضع را دارند. 
حتی ممکن است با توجه به تعداد ملی پوشان تیم سپاهان، بازی بعدی آنها 
به تعویق بیفتد. در نتیجه قزوینی ها چندان عجله ای برای تغییر شرایط ندارند 
و در آرامش کامل نســـبت به ســـر و ســـامان دادن به وضعیت بحرانی فعلی تیم 

شمس آذر تصمیم گیری خواهند کرد. 

لجبازی یا توافق پشت پرده دقیقی و آقای مدیرعامل

یکاستقلالیویکپرسپولیسی؛گزینههایاصلیشمسآذر


